

the point by the honourable gentleman, and in the absence of any answers he would not comment upon the fact at present. There was another point to which the honourable gentleman had not referred. He had not said whether the Government had paid the money to the Hudson's Bay Company. Without waiting for a formal answer might he ask that information now?

Hon. Sir John A. Macdonald—It has not been paid, but it is to be paid immediately.

Hon. Mr. McDougall—Before the expedition starts?

Mr. Mackenzie—I presume before the Bill passes this House.

Hon. Sir John A. Macdonald—Yes.

Mr. Mackenzie was glad of it; and would be ready to support the Government in it, and could only regret that it was not made sooner, (hear). He trusted that the Government would bring down such a statement as to the claims which were to be recognized in the clauses of the Bill, because in absence of the knowledge as to the extent of these claims it was manifestly impossible to pass any such claims. Everything must be done so as to retain the liberty of every class and creed of Her Majesty's subjects on the same footing and that no one shall have any special claims or privileges recognized in that new Territory. He would look with very grievous apprehension on anything that would introduce into that new Territory the divisions which were for so many years so disastrous in our own country (hear), and which kept many of the denominations concerned in these disputes in a state of internecine warfare, which produced results so disastrous to society generally, and particularly to the churches engaged. Anything that had the effect of preventing this, we must insist on here, and that no legislation shall be initiated by this House, which has a tendency to initiate, permit or perpetuate anything of that sort. (Cheers.) If this was provided for it would of course obviate some of the objections to many clauses of the Bill. With regard, however, to the excessive expenditure which was to be imposed upon the Dominion by the arrangements of the Bill, it involved an amount of debt of \$416,500.

Hon. Sir George-É. Cartier—\$21,000 a year.

Mr. Mackenzie—Yes. There would then be \$12,000 to make up the 50 cents per head, and in addition the Government propose to pay annually \$30,000, for Local Government. He could scarcely conceive that that amount was neces-

son travail. En l'absence de réponses, il ne ferait pas de commentaires sur le sujet. Il est un autre point dont son honorable collègue n'a pas fait mention. Il n'a pas précisé si le Gouvernement avait payé la Compagnie de la baie d'Hudson. Sans attendre une réponse officielle, pourrait-il demander maintenant ce renseignement?

L'honorable sir John A. Macdonald—La Compagnie n'a pas été payée, mais devrait l'être immédiatement.

L'honorable M. McDougall—Avant le départ de l'expédition?

M. Mackenzie—Avant l'adoption du projet de loi en Chambre, je présume?

L'honorable sir John A. Macdonald—Oui.

M. Mackenzie s'en dit heureux et était prêt à appuyer le Gouvernement en ce sens, et regretta seulement que cela n'ait pas été fait plus tôt. (Bravo!) Il était certain que le Gouvernement présenterait un compte rendu sur les droits qui devaient être reconnus dans les stipulations du projet de loi, car, ne connaissant pas l'étendue de ces droits, il était impossible de voter sur eux. Tout devait être fait pour assurer liberté et égalité aux sujets de Sa Majesté de toute classe ou croyance, de sorte que personne ne se voie reconnaître des droits ou privilèges spéciaux dans ce nouveau territoire. Il envisageait avec appréhension tout ce qui pourrait provoquer de ces dissensions qui causèrent tant de désastres dans notre pays (Bravo!) laissant dans un état de guerre intestine toutes les parties engagées dans la dispute, et dont les conséquences furent si funestes pour la société en général et pour les églises concernées. Il faut, par tous les moyens possibles, prévenir une situation semblable. Nous devons insister pour que la Chambre ne prépare aucune loi qui engendrerait, permettrait ou même perpétuerait de telles conditions. (Acclamations.) Si ceci avait été prévu, beaucoup d'objections sur les stipulations auraient pu être évitées. Toutefois, au sujet des dépenses excessives qui devaient être imposées à la Puissance par les dispositions du projet de loi, elles impliqueraient une dette de \$416,500.

L'honorable sir George-É. Cartier—\$21,000 par année.

M. Mackenzie—Il y aurait alors \$12,000 afin de compenser les 50c par tête et en outre le Gouvernement offre de payer annuellement \$30,000 au Parlement provincial. Il ne pouvait guère concevoir que ce montant fût nécessaire.